
Přílohy

Respondent 1

- Studentka VŠ, 23 let

- Předem domluveno tykání

- Nalezena přes Facebook - kamarádka známého

Otázka: Kdy jsi naposledy četla Harryho Pottera?

Odpověď: Tyjo! Už je to pár let. Podle mě někdy na střední, ale na filmy koukám každý

Vánoce.

Otázka: Proč zrovna na Vánoce?

Odpověď: Je to taková tradice, jednička ke zdobení stromečku.

Otázka: A knížky tedy naposled..?

Odpověď: Asi na střední, nějak kolem maturity jsem si vzala do ruky čtyřku, tu jsem četla

nejvíc, asi třikrát.

Otázka: Proč kolem maturity?

Odpověď: Já bych řekla, že na uklidnění, nebo jako - potřebovala jsem trochu relax.

Otázka: J.K. Rowling na premiéře druhé části Relikvií smrti slavně prohlásila, že ať se vracíš

přes knížky nebo filmy, Bradavice tě vždycky přivítají zpátky doma.

Odpověď: To je hezký! A docela to sedí, já bych řekla, že pro mě je to takový uklidnění, no.

Otázka: Kdys to četla poprvé?



Odpověď: Jako fakt malá, četl mi to děda ještě, než umřel. A pak jsem to dočítala už bez něj

sama.

Otázka: Připomíná ti ho to?

Odpověď: Moc. To na tom mám vlastně nejradši, že si to spojuju se světem, co byl tak nějak

v pohodě.

Otázka: A co pokračování, čteš, sleduješ?

Odpověď: Myslíš jako Fantastický zvířata?

Otázka: Třeba.

Odpověď: Ještě je vlastně to - Prokletý dítě, viď? To bylo strašný, ani jsem to nedočetla. Ale

ty nový filmy jsou hezký, není to ale úplně ono.

Otázka: Jak to myslíš, není to ono?

Odpověď: Nevím, už mi to přijde, jako kdyby se na tom hlavně snažili vydělávat a je to

takový hollywoodský. Ale mám ráda toho hlavního herce.

Otázka: Eddieho Redmayna?

Odpověď: Jo, ten je super. V Dánský dívce byl skvělej.

Otázka: Jak se ti líbila Dánská dívka?

Odpověď: Úžasný. Jsem to pouštěla i mámě, přijde mi, že jí to hrozně otevřelo oči.

Otázka: V čem konkrétně?



Odpověď: Vlastně obecně, v celý transgender problematice. Já teda taky nejsem expert, ale

přijde mi, že filmy tomuhle hrozně pomáhaj, aby lidi věděli, proč je to důležitý a jak se ti lidi

fakt cítí.

Otázka: Spojuješ si tohle pomáhání i s Harry Potterem?

Odpověď: Tyjo. To asi ne, mě přijde krásný, že je to takový čistý - že se tam fakt tyhle věci

neřeší a je to prostě pro děti. Ale Brumbál je gay, to jsem zachytila.

Otázka: A jak to vnímáš?

Odpověď: Mě je to nějak jedno. Jakože asi by bylo divný, kdyby to v těch knížkách nějak

hodně řešili, ale to si fakt nevybavuju, že by tam bylo, je to tam?

Otázka: Tuhle informaci řekla J. K. Rowlingová médiím.

Odpověď: Fakt? To jsem nevěděla.

Otázka: A jak to vnímáš?

Odpověď: Mě je to asi fakt jedno, ale přijde mi, že jí šlo o pozornost, no. Že chce pořád být

relevantní a aby se o ní psalo.

Otázka: A co si o tom myslíš?

Odpověď: Jako vydělávat taky musí (smích). Ale někdy si říkám, že by bylo lepší, aby to

nedělala a psala si další věci.

Otázka: Víš ještě o nějakých doplňkách, co k Harrymu poskytla?

Odpověď: Nic moc konkrétního, já to fakt nesleduju. Já jí mám fakt ráda, ale už třeba ani ty

její detektivky nečtu.

Otázka: A co o nich víš?



Odpověď: No že je vydala nějak anonymně a neprodávaly se, tak se přiznala, že to napsala.

To mi přišlo zajímavý, jak ta kvalita díla není záruka úspěchu.

Otázka: Takže kdyby někde existovala třeba povídka o tom, jak si žil mladý Hagrid, tak si to

nechceš přečíst?

Odpověď: Jako nevyhledávám to, už na to upřímně nemám čas a jsem trochu jinde. Ale tak

když to někoho baví, tak super.

Otázka: Zmínila jsi Dánskou dívku a trans problematiku, spojuješ si to nějak s J. K.

Rowlingovou?

Odpověď: To vůbec.

Otázka: Je pro tebe důležité, co si tvoji oblíbení autoři myslí nebo co to jsou za lidi?

Odpověď: Tak určitě, nechci podporovat nikoho, kdo je vyloženě kret*n.

Otázka: A zjišťuješ si to nějak aktivně?

Odpověď: Já to fakt neřeším.

Otázka: Ještě mám pár otázek k tobě a internetu, jestli ti to nevadí.

Odpověď: No povídej.

Otázka: Jaké používáš sociální sítě?

Odpověď: Hlavně Instagram. Mám Facebook, ale moc už tam nechodím, a mívala jsem

Twitter.

Otázka: A k čemu je využíváš?



Odpověď: Hlavně kontakt s kamarádama. Na Instagramu sleduju i nějaký influencery, tak

různě co mě zajímá.

Otázka: Nikoho, kdo by se třeba aktivně pohyboval v Harry Potter komunitě?

Odpověď: Jedna kamarádka je do toho zapálená, občas dává nějaký fotky v kostýmu.

Respondent 2

- Student VŠ, 26 let

- Předem domluveno tykání

- Nalezen přes Facebook - přítel kamarádky

Otázka: Kdy jsi naposledy četl Harryho Pottera?

Odpověď: Zrovna jsem v půlce Prince dvojí krve.

Otázka: A to asi nečteš poprvé, co?

Odpověď: Musím se přiznat, že jo.

Otázka: A co tě k tomu přivedlo?

Odpověď: Přítelkyně, prej se se mnou jinak rozejde (smích). Filmy jsem měl vždycky rád,

jenom nejsem moc čtenář.

Otázka: A jak se ti to líbí?

Odpověď: Vlastně docela dost, úplně u toho vypnu, ale jde mi to pomalu, fakt nejsem čtenář.

Otázka: Lepší než filmy?

Odpověď: Tak ty filmy jsou skvělý! A člověk se nemusí tolik soustředit, dávaj každý Vánoce,

to nikdy nepropásneme doma.



Otázka: Koukáš s rodinou?

Odpověď: Když jsem doma, nebo s přítelkyní. Mám to s tím obdobím spojený, takovej rituál

vánoční.

Otázka: Kdys je viděl poprvé?

Odpověď: Ještě v kině. Myslím, že mě rodiče vzali na jedničku a párkrát jsem byl i na

půlnoční premiéře s kamarádama, poprvý na pětce, jak se vrátí Voldemort.

Otázka: Myslíš Ohnivý pohár? To je čtyřka.

Odpověď: Tak na čtyřce, pardon.

Otázka: To vůbec nevadí. Jak si ty premiéry vybavuješ, vzpomínáš na ně rád?

Odpověď: Byla tam super atmosféra, jak do toho všichni byli zapálený a chodili v kostýmech

- to já teda nedělal, ale byla to sranda.

Otázka: A na ty nový filmy chodíš? Fantastická zvířata?

Odpověď: Viděli jsme to na HBO, ale v kině jsem na tom nebyl. Ten první byl super, ten

druhej o dost slabší.

Otázka: Proč myslíš?

Odpověď: Bylo to takový zmatený, vlastně jsem se trochu ztrácel a přišlo mi, že to trochu

postrádalo děj.

Otázka: A považuješ se za fanouška Harryho Pottera?

Odpověď: Tak - mám to rád. Ale nejsem úplně fanatik, že bych to celý uměl nazpaměť, jsou

lidi, co to čtou pořád dokola, to moc nechápu.



Otázka: A znáš nějaký takový fanoušky?

Odpověď: Spíš je vidím na Twitteru, jak se hádaj o blbostech.

Otázka: Jakých blbostech konkrétně, vybavíš si něco?

Odpověď: To byla ta kauza s Rowlingovou a transfóbií, ne?

Otázka: Co o tom víš?

Odpověď: Tak co jsem pochytil, že se zastala nějaký ženský, co nadávala trans lidem na

Twitteru a pak jí vyhodili.

Otázka: A jak to vnímáš?

Odpověď: Jako kdyby mlčela, asi to je lepší.

Otázka: Proč myslíš?

Odpověď: Má velkej vliv, nevím kolik lidí jí sleduje a fakt jí věří - přitom tomu podle mě

moc nerozumí. To je trochu problém internetu, že má každej názor na všechno.

Otázka: A změnilo to nějak, jak vnímáš Harryho Pottera?

Odpověď: To ne, tak to už je napsaný a natočený, žejo. Ale lidi jí kvůli tomu berou vážně i v

dalších oblastech.

Otázka: Je pro tebe důležitý, jakej je autor člověk, když jsi fanoušek jeho díla:

Odpověď: Tak to asi jo.

Otázka: Ale Harryho ti Rowlingová nekazí?



Odpověď: No to podle mě tolik nesouvisí, kdyby to psala teď, je to asi jiný, ale kdo ví, jestli

si tohle vůbec myslela, když to psala, nebo jestli se jí moc dostala do hlavy.

Otázka: To je zajímavý, jak to myslíš?

Odpověď: No že se ráda poslouchá a je ráda středem pozornosti. A už nikdy nebude tak

slavná, jako když vycházely ty filmy a knížky - tak musí občas provokovat.

Otázka: Takže si myslíš, že jde o mediální taktiku?

Odpověď: Je to možný.

Otázka: Ještě se chci doptat na ty sociální sítě - říkal jsi, že jsi na Twitteru?

Odpověď: Už míň, docela mě to ubíjelo. Ale občas se podívám.

Otázka: A ještě nějaké další?

Odpověď: Tak jasně, Facebook a Instagram, klasika. A teď jsem si teda stáhnul TikTok, což

mi hrozně žere čas a musím to smazat.

Otázka: Sleduješ tam i nějaké fanoušky Harryho Pottera nebo fan stránky?

Odpověď: Jenom kamarády, co to řeší, nebo tak různě známý osobnosti, co se občas vyjádří k

nějaký kauze. Jde to trochu mimo mě, mám jiný priority.

Respondent 3

- Student VŠ, 25 let

- Zachováno vykání

- Nalezen přes Facebook - fanouškovská skupina Harry Potter

Otázka: Kdy jste naposledy četl Harryho Pottera?



Odpověď: Akorát jsem skončil poslední turnus, takže - před týdnem?

Otázka: Co tím myslíte, poslední turnus?

Odpověď: Tak aspoň jednou za rok se k tomu vrátím a přečtu základní kánon, abych se udržel

v ději.

Otázka: Takže už jste knížky četl kolikrát?

Odpověď: To vám ani nepovím, hodněkrát! Alespoň třeba desetkrát, ale k oblíbeným se

vracím častěji.

Otázka: A co myslíte tím udržel v ději?

Odpověď: Tak pro mě je to koníček, analyzovat to a přemýšlet nad tím. A když chce člověk

udržet tempo s ostatními z komunity, musí se fakt vyznat.

Otázka: Jak se to projevuje, udržování tempa?

Odpověď: Třeba na pub kvízech (smích)! Ale teď teda nebyly, takže hlavně, když se řeší

nějaká teorie nebo vyjde nějaká nová informace, to se musí zanalyzovat.

Otázka: Co například?

Odpověď: Já nevím, jak do detailu chcete jít, ale teď se třeba řeší, že možná na HBO Max

začnou dělat Harry Potter seriál. No - a nemusím vám říkat, že by to byla tragédie.

Otázka: To vás jako fanouška netěší?

Odpověď: Já jsem fanoušek knížek a filmů, ale cokoli, co vyšlo potom, je spíš na škodu.

Rowlingová by měla jít do důchodu a nechat Harryho tomu, komu skutečně patří, fanouškům.

Otázka: Jak to myslíte?



Odpověď: Někdy je největší schopnost vědět, kdy už je dost, kdy dát ruku od díla - ona totiž

začala mít moc ráda peníze a pozornost.

Otázka: Proč myslíte?

Odpověď: Třeba Fantastická zvířata. Tam prostě není příběh, je to založené na autorovi jedné

z X učebnic v hlavní sérii a jeho příběhu, který je nesmyslně nafouknutý na 5 filmů, které

nejsou vůbec dobře naplánované a nejsou konzistentní s kánonem.

Otázka: V čem například?

Odpověď: Třeba tam Brumbál učí Obranu proti černé magii, kterou nikdy neučil, a ukáže se

tam mladá McGonnagalová, která ještě nemá být ani naživu.

Otázka: A to víte díky analýze díla?

Odpověď: Lidi ještě zapálenější než já prošli milion variant, jak by tam mohla být. Cestování

časem je asi jedná teorie, která by trochu dávala smysl, ale i tak je to hodně přitažené za vlasy

a zase nekonzistentní s tím, jak má v tom universu cestování časem fungovat.

Otázka: A ovlivňuje to nějak váš vztah s Harry Potterem?

Odpověď: Pro mě to dílo je hrozně formativní a hlavně jsem přes něj našel komunitu lidí, co

mi dávají strašně podpory a pomáhají mi. Ale teď už to funguje tak nějak navzdory

Rowlingové, která se - no, trochu zbláznila.

Otázka: Jak to myslíte, zbláznila?

Odpověď: Vydala se třeba na boj proti trans lidem. To byla asi poslední rána, vydala hodně

rozsáhlou esej, kde míchá feminismus se svými antitrans postoji a snaží se všechny

přesvědčit, že tím chrání ženy před znásilněním v koupelně.

Otázka: Takže k autorce nemáte kladný vztah?



Odpověď: To je komplikované. Asi to tak má podle mě každý fanoušek Harryho Pottera, pro

mě je to dílo důležité, protože jsem ho četl v době, kdy jsem se vyrovnával s vlastní identitou,

četl jsem to v den, kdy jsem svým rodičům řekl, že jsem gay, v den, kdy mi bylo smutno, a

zároveň to je pro mě ostrůvek bezpečí - ale je těžké se srovnat s tím, že to napsal někdo, kdo

jde proti mojí komunitě.

Otázka: A jak se s tím vyrovnáváte?

Odpověď: Je to trochu paradox, ale když je mi nejvíc smutno z Rowlingové, jdu si číst

Harryho Pottera.

Otázka: To mi vysvětlete, prosím.

Odpověď: Musel jsem si to v hlavě rozdělit. Občas je to boj, ale nechci, aby mi vzala to dílo a

co mi dává, už takhle bere světu hodně.

Otázka: Konzumujete i další její díla?

Odpověď: Tak selektivně, řekl bych. Fantastická zvířata dokoukám, byť z takové morbidní

zvědavosti, ale na Twitteru už jí nesleduju a upřímně doufám, že její vliv bude spíš klesat.

Otázka: Nezůstává její vliv velký i tím, že lidi pořád milují Harryho Pottera?

Odpověď: To víte, že taky. Ale my zase říkáme, že jí toho Harryho nenecháme, když se to

všechno strhlo, kolektivně jsme se rozhodli, že Harry Potter prostě nemá autorku a je to.

Otázka: Ale to, jaký je Rowlingová člověk, je pro vás důležité?

Odpověď: Tak to nemůže nebýt. Ale třeba můj táta je taky trochu homofób - a pořád ho mám

rád, protože je to můj táta a vychoval mě. Prostě to není černobílé.

Otázka: A co Rowlingová a její politka, sledujete, jak se angažuje?



Odpověď: Už ne. Když se zastávala proti brexitu, přišlo mi to fajn, teď si zpětně říkám, že se

obecně moc míchá do věcí, kterým nerozumí.

Otázka: Chápu tedy dobře, že Rowlingovou vnímáte jako problematickou osobnost?

Odpověď: Tak to rozhodně.

Otázka: Mění to ve vašem vnímání i obsah díla? Když ho zpětně čtete.

Odpověď: Občas se o tom bavíme, jestli třeba postavy jako Snape nejsou projevem její

nenávisti vůči femminím mužům a první známky její transfobie, ale snažím se to ignorovat.

Otázka: Ještě se jen doptám na váš vztah k sociálním sítím a fanouškovským komunitám -

kde Harryho Pottera nejvíce řešíte?

Odpověď: Máme komunitu na Facebooku, tam jste mě našla, ale nejvíc aktivní jsem v

zahraničních komunitách, hlavně na Tumbleru a redditu. A na YouTube jsou skvělé

fanouškovské teorie, které se na to dílo dívají opravdu odborně a podle mě ho občas chápou

lépe, než samotná Rowlingová.

Respondentka 4

- Studentka VŠ, 21 let

- Zachováno vykání

- Nalezena přes osobní doporučení (respondent 3)

Otázka: Kdy jste naposledy četla Harryho Pottera?

Odpověď: Naposledy vloni, začátkem roku, vždycky jsem začínala kolem Vánoc a potom mi

to nějakou dobu vydrželo, takže nějak na jaře 2020.

Otázka: Takže vás to zase čeká letos?

Odpověď: Normálně bych začala zase kolem Vánoc 2020, ale teď jsem si dala pauzu.



Otázka: Můžete mi to osvětlit?

Odpověď: No, teď se mi k tomu trochu zkomplikoval vztah. Tak jsem to dala k ledu, pořád

čtu fanfiction a bavím se s fanoušky, děláme nejrůznější projekty, a vlastně ty knížky zas tolik

nepotřebuju.

Otázka: Co tím myslíte, zkomplikoval vztah k dílu?

Odpověď: Hlavně teda k autorce. Naskočila jsem do toho relativně pozdě, jako do fandomu -

bylo mi třeba 13, největší éra už byla za námi, ale pořád to bylo skvělé místo, kde se podle

mě scházelo hodně lidí, co věřilo stejný ideologickým věcem. A právě ta inkluzivita mi teď

chybí, protože Rowla bojuje proti trans ženám a obecně se projevuje jako nejhorší TERFka

na planetě.

Otázka: A kvůli tomu tedy nečtete Harryho Pottera?

Odpověď: Minimálně jsme si dali pauzu.

Otázka: Proč to tak máte?

Odpověď: No, upřímně mi to trochu zkazilo požitek. Původně jsem se i stáhla z celé

komunity, nebyla jsem aktivní a nečetla povídky, prostě mi to zkazilo radost, a teď se do toho

vracím postupně. Ty knížky mám samozřejmě doma, bohužel i několik edicí, takže už bych jí

aspoň finančně nepodporovala, ale i tak jsou u ledu.

Otázka: Takže působení autorky je pro vás důležité i ve vztahu k dílu?

Odpověď: Tak určitě. Je to něco, co vzešlo z ní, co nějak odráží její podstatu, řekla bych, a

teď se dozvídáme, že ta podstata vůbec není tak inkluzivní a o dobru pro svět, jak to původně

vypadalo.

Otázka: Ale když jste Harryho Pottera četla předtím, tyhle myšlenky jste v něm nenacházela -

co se změnilo?



Odpověď: Teď vím víc o tom, co si ona myslí, a už to nemůžu jen tak zapomenout nebo

ignorovat, to bych si potom lhala do kapsy co se týče veškerého svého osobního přesvědčení

a aktivismu.

Otázka: Takže jde i o to, jak vnímáte sama sebe, když Harryho Pottera čtete?

Odpověď: Dá se to tak říct. Protože to podle mě nejde oddělit.

Otázka: Dílo a autor?

Odpověď: Přesně. Dílo je podle mě něco, co pochází z autora, nemůžu si jenom tak říct, že

ona neexistuje a nešíří toxický myšlenky, který potom ubližujou lidem, co mám ráda.

Otázka: Myslíte trans lidem?

Odpověď: Nejen trans lidem. Osobně znám i trans fanoušky Harryho Pottera, co tak nějak

ignorují, co ona dělá, ale já s tím nesouhlasím, přijde mi, že je to taková kognitivní

disonance.

Otázka: Jak to myslíte?

Odpověď: Že prostě popírají, že jim to ubližuje. A pak jsou samozřejmě lidi jako já, co od ní

dali ruce pryč a aktivně proti ní vystupují, ale asi chápu, že každý má nějaké jiné priority, pro

někoho může být fajn si jenom užít milou knížku pohádek, co nějak reprezentuje jejich

dětství. Ale já k tomu přišla trochu starší a už asi nejsem ta první generace Harry Potter

fanoušků, co na tom byla odkojená.

Otázka: Takže máte větší odstup?

Odpověď: A taky vím, že jsou super díla od spisovatelů, co nejsou transfóbní. Navíc

Rowlingová teď píše další knížky, které aktivně brojí proti trans lidem i obsahově, v její

poslední detektivce je postava, muž, který se převléká za ženu, aby mohl napadat další ženy,

její hlavní argument proti trans lidem.



Otázka: Takže dál číst Harryho Pottera by pro vás znamenalo podporvat i další její díla?

Odpověď: Asi ne fakticky, ona neví, co dělám, ale morálně. A pro mě je důležitější se moct

podívat do zrcadla, než co ví Rowlingová.

Otázka: Vraťme se ještě k vašemu vztahu k dílu. Říkala jste, že jste se do komunity dostala

relativně pozdě?

Odpověď: Je to tak, všechny ty knížky už byly venku, hodně kamarádů to znalo, ale dlouho

jsem odolávala - než mě kamarádka donutila, a nakonec jsem tomu propadla mnohem víc než

ona. Hlavně mě bavila ta komunita, jak byli všichni zapálení a prakticky chodící

encyklopedie, tak jsem je chtěla dohnat a začala jsem číst všechno - hlavní knížky několikrát,

Pottermore, celou Bradavickou knihovnu, co ona vydala… Je toho tolik, že to fakt trvá léta,

než člověk přečte všechno a dostane se do toho pořádně.

Otázka: S čím si tedy dílo spojujete?

Odpověď: Hlavně právě s tou komunitou. Vlastně to byl můj první kontakt s jakýmkoli

aktivismem, naučila jsem se tam hrozně moc o různých identitách a jak je respektovat. Zní to

trochu vtipně, ale opravdu nevím, jestli bych bez nich nebyla nějaký podivný SPD volič, jako

celá moje rodina.

Otázka: Ještě poslední otázka: jde jste s komunitou hlavně v kontaktu?

Odpověď: Hlavně na Twitteru, redditu a povídky čtu na archiveofourown, na to je ještě dobrý

Tumblr.

Respondentka 5

- Studentka VŠ, 24 let

- Předem domluveno tykání

- Nalezena přes osobní doporučení (respondentka)



Otázka: Kdy jsi naposledy četla Harryho Pottera?

Odpověď: Už je to tak rok, brzo to bude zase na programu. Ale teda poslouchám spíš

audioknížky Stephen Fry to namluvil skvostně.

Otázka: Takže v angličtině?

Odpověď: Už jsem si na to tak nějak zvykla, asi kvůli filmům, kde mě dabing vyloženě

otravoval. A originál je prostě originál - i když ten překlad od Medka je skvělý, to se nedá

popírat.

Otázka: Proč ti vyhovuje formát audioknih?

Odpověď: Už to znám fakt dobře, některé pasáže prakticky nazpaměť. Takže to někdy mám

jako takový background - ke cvičení, k uklízení, do tramvaje. Nemusím se tolik soustředit a

je to taková milá společnost, dá se říct.

Otázka: Společnost?

Odpověď: Nadneseně řečeno, ale je to jako kamarád z dětství, co nestárne (smích) a navíc je

prostě fajn se odreagovat u něčeho, co víte, že vždycky dobře dopadne.

Otázka: Kdy jsi Harryho Pottera četla poprvé?

Odpověď: Jako dítě, četl mi to táta, pamatuju si, že ho to taky chytlo - přečetl mi třeba

kapitolu před spaním a potom si četl dál, takže byl napřed a strašil mě, že v další kapitole

Harry umře. První jsem sama četla až Relikvie smrti, to byla první bichle, co jsem zdolala

sama - byla jsem na sebe fakt hrdá, i když si zpětně říkám, že jsme mohli udržet tradici a

dočíst to s tátou. Ale chtěla jsem si připadat dospělá v těch asi 10 letech (smích) a dala jsem

si s tátou závod, který jsem teda prohrála.

Otázka: A strašil tě, že Harry umře?

Odpověď: To už ne, i když by měl trochu pravdu, vlastně, aspoň na chvíli.



Otázka: A pak ses ke knížkám dál vracela?

Odpověď: Je to tak, třeba vždycky, když vycházel nový film, tak jsem si to musela přečíst

znova - abych ho mohla opravovat a stěžovat si s kamarádama, co do toho byli taky zapálení.

Otázka: A co další díla, sleduješ i ty? Další knížky, filmy?

Odpověď: Tak samozřejmě! Co bych byla za fanouška.

Otázka: Která konkrétně?

Odpověď: Snažím se stíhat všechno. Nečetla jsem tedy úplně všechny ty knížky, co vyšly -

hlavně ty, co mají být učebnice, které měli v Bradavicích, to mě tolik nebere. Ale všechny

příběhy: takže Fantastická zvířata, to je jasné, potom Prokleté dítě, nějaké povídky na

Pottermore, co psala taky Rowlingová, Bajky, možná ještě pár věcí, co si teď nevybavuju.

Otázka: A dělá ti radost, že tyhle další díla vychází?

Odpověď: Tak rozhodně, pro mě je to jako malé Vánoce, pokaždé, když máme další kousek

příběhu, je to jako dárek. Přijde mi, že to Rowlingová dělá opravdu pro fanoušky, ona ty

peníze nepotřebuje - naopak je rozdává po charitách, pokud vím, hodně pomáhá třeba dětem.

Otázka: Takže vnímáš i její aktivity i mimo knížky a filmy?

Odpověď: Snažím se, čtu tedy i její další knížky, třeba Casual Vacancy (Prázdné místo, pozn.

aut.) bylo úžasný. Na detektivky moc nejsem, ale četla jsem i ty.

Otázka: Nejsi na detektivky, ale ty její čteš?

Odpověď: Je to skvělá spisovatelka! Navíc mi přijde, že je dobrý od ní znát všechno.

Otázka: Myslíš, že to tak má většina fanoušků?



Odpověď: Řekla bych, že se to dost liší. Hodně lidí proti ní teď brojí, tak asi ne všichni, ale to

jde trochu mimo mě.

Otázka: Jak to myslíš, brojí?

Odpověď: Kvůli tomu, co dává na Twitter.

Otázka: Povíš mi k tomu něco konkrétnějšího?

Odpověď: Nějak se angažuje v politice, brexit a tak. A pak měla nějaký drama kolem

transsexuálů.

Otázka: Jaký drama? To mě zajímá.

Odpověď: Celý to bylo hrozně vyhrocený, podle mě zbytečně. Jenom si udělala srandu z

nějakýho článku, co psal, že muži taky menstruují, a přišla si pro ní genderová policie. Tak se

logicky bránila.

Otázka: Takže jsi v tom na její straně?

Odpověď: Já to spíš neřeším. Nepřijde mi, že to je důležitý k tomu uznat, že to je jedna z

nejlepších spisovatelek naší generace. A taky si myslím, že sociální sítě udělají válku z

čekoholi, to aby člověk radši mlčel a držel krok.

Otázka: Takže cokoli si autor myslí nebo dělá není pro tebe faktor v tom, jak vnímáš dílo?

Odpověď: To asi ne, ale muselo by to být něco fakt zásadního - třeba kdyby se ukázalo, že

vraždila děti. Ale za názory bych nelynčovala, a Harry Potter fakt není o transexuálech.

Otázka: Například některý herci z filmů se proti ní v kontextu jejích vyjádření o trans lidech

postavili a kritizovali jí, zachytila jsi to a co si myslíš o tom?

Odpověď: Že je to jejich věc a názor, ale mohli by vyjádřit trochu vděku, dluží jí svojí

kariéru. Ale fakt si myslím, že mají jinak dobré vztahy.



Otázka: A co se týče jejích vyjádření k obsahu díla, která občas vydává, vnímáš je nějak

odlišně?

Odpověď: Asi záleží, co to je. Jednou za rok se na Twitteru omlouvá za postavu, co umřela v

knížce, to mi přijde milý. Pak jednou řekla, že Harry měl možná skončit s Hermionou - to mi

přišlo jako nesmysl, ale neskončil, takže je to asi jedno.

Otázka: A ovlivní to nějak, jak vnímáš to dílo samotné? Třeba vztah Harryho a Hermiony?

Odpověď: To asi ne. Ona je zná nejlíp, a asi všichni víme, že tam byl nějaký potenciál, ale

taky víme, že to tak nedopadlo a má to nějaký důvod.

Otázka: Ještě třeba odhalila, že Brumbál je homosexuál…

Odpověď: Ale to se dá poznat i z knížek, když člověk čte pozorně. Není vůbec pravda, že to

byl nějaký stunt pro média: jeho vztah s Grindenwaldem je i ve Fantastických zvířatech,

akorát ho scénáristi chtěli dát dohromady s Madame Pomfreyovou, tak to musela zarazit.

Otázka: Takže má ochranářskou ruku nad dílem?

Odpověď: Asi tak, což je správně. Je to její dílo.

Otázka: Ještě se chci doptat na tebe a sociální sítě - jaké používáš? Co k interakci s fanoušky?

Odpověď: Spíš je používám ke kontaktu s kamarády, rodinou, známými - třeba z Erasmu.

Mám tam i hodně fanoušků Harryho Pottera, ale to je spíš tím, že na tom naše generace

prostě vyrostla.

Respondentka 6

- Studium ukončeno 2018, 28 let

- Zachováno vykání

- Nalezena přes fanouškovskou skupinu na redditu



Otázka: Kdy jste naposledy četla Harryho Pottera?

Odpověď: Teď jsem začala s jedničkou, jak startuje léto. Mám ve zvyku si ho vozit k moři, to

začalo ještě na rodinných dovolených, ale teď už cestuju s přítelkyní, kterou jsem naštěstí

poznala právě přes fandom - takže mi to toleruje.

Otázka: Jen toleruje?

Odpověď: Sama z toho prý vyrostla, ale já si říkám, že to je jenom taková fáze.

Otázka: Takže knihy čtete každý rok všechny - od jakého věku?

Odpověď: Ne úplně všechny, třeba loni jsem začínala u Prince a sotva jsem do konce roku

zvládla Relikvie. Ale to znamená, že letos začínám od jedničky, tu už jsem upřímně nečetla

fakt třeba 4 roky. Nejsem zase úplně posedlá, s prací už se to ani nedá kombinovat, fandom je

pro některé lidi práce na plný úvazek.

Otázka: A pro vás to někdy taky byla práce na plný úvazek?

Odpověď: No - skoro! Na střední nejvíc, tam člověk ještě nevěděl, co s volným časem. Ale

naučilo mě to hrozně moc, třeba psát - možná byste se divila, ale povídkami, kde Voldemort

vzplane láskou k Bellatrix jsem započala svojí pisálkovskou kariéru a dneska mě částečně

živí copywriting.

Otázka: A říkala jste, že jste přes fandom potkala i partnerku?

Odpověď: Ona nikdy nebyla tak zapálená - ale jo, je to tak. V roce 2013 jsem si splnila sen a

koupila si lístky na Leaky Con v Londýně.

Otázka: Leaky Con?

Odpověď: Je to něco jako Comic Con, ale jenom pro fanoušky Harryho Pottera. Mojí holku

tam vytáhla její parta z Erasmu, jinak by asi nejela, ale pro mě to byl fakt zážitek - no a



potkaly jsme se na jedné afterparty, zakecaly se a pak si ještě nějakou dobu psaly. Chodíme

spolu tedy teprv tři roky, trvalo mi se rozhoupat - ale bez té konference by to nešlo.

Otázka: A konference pro vás tedy byla splněný sen?

Odpověď: Je to tak podle mě pro spoustu fanoušků, zážitek na celý život. Plesy, kostýmy,

herci, podcasty, koncerty, a hlavně atmosféra, co se nezapomíná.

Otázka: Abych se vrátila k vaší historii s fandomem: knížky tedy čtete od dětství?

Odpověď: Přesně tak, jsem dítě půlnočních premiér a front na knížky kolem Václaváku.

Otázka: S čím si dílo pojíte?

Odpověď: To se asi hodně změnilo. Bývalo to kreativní vyžití a prostě skvělej příběh - teď je

to spíš nostalgie, taková posvátná věc, co moc nechci zpětně analyzovat, aby zůstala

posvátnou.

Otázka: Jak to myslíte?

Odpověď: No, řekněme, že někdy je dobré umět přestat v nejlepším.

Otázka: V čem konkrétně, třeba ve čtení dalších děl?

Odpověď: Třeba. Mě by ale nevadilo, kdyby vycházely další díly do konce mýho života -

jenom už nejsou dobrý. A potom je tu Rowlingová, kterou je poslední dobou lepší ignorovat.

Otázka: Proč?

Odpověď: No, má názory, co moc nesedí ke světu, co vybudovala.

Otázka: Můžete mi to upřesnit?



Odpověď: Je jednoduše transfóbní. Já vím, že hodně lidí jí omlouvá, ale je to tak - ale nerada

to řeším, prostě tak nějak dělám, že se to nestalo (smích).

Otázka: Takže je pro vás důležité, co si autorka myslí?

Odpověď: Tak - určitě. Ona je navíc pořád hrozně vlivná a lidé jí poslouchají, takže mě

trochu děsí, kam to může se svojí agitací dotáhnout.

Otázka: A spojujete její názory někam s Harry Potterem?

Odpověď: To je právě ono. Snažím se to nedělat. Je to sice trochu alibismus, ale prostě si to

nechci nechat vzít. To je taky důvod, proč z toho Lucka (pozn.: přítelkyně respondentky)

vyrostla - hrozně se na ní naštvala a říká, že prostě nemůže podporovat někoho, kdo jde proti

“našim lidem”. A já to beru, ale…

Otázka: Cítíte to jinak?

Odpověď: Vlastně má fakt pravdu. Ale nechci to moc řešit.

Otázka: Proč si myslíte, že to tak je?

Odpověď: (smích) To se asi musíte zeptat mého psychologa.

Otázka: Tak popojedeme. Sledujte například Fantastická zvířata?

Odpověď: To je pro mě taky otevřené téma (smích). Než ta kauza vypukla naplno, byla jsem

na všech v kině v kostýmu - od té doby se premiéra několikrát posunula, a teď už nevím,

jestli jí budu podporovat i finančně. Nebo jestli si počkám, až to bude na HBO a zatím si

vystačím s knížkama.

Otázka: Protože knížky už jsou vaše?

Odpověď: Přesně tak, a nakonec mi přijde, že je dost jedno, co s nima dělám, když už je

vlastním, pálit je nebudu - ale ještě jí dávat další peníze, to musím promyslet.



Otázka: Sledujte J.K. Rowling na Twitteru?

Odpověď: Ne, já už Twitter nemám léta, a jak říkám, spíš dělám, že Rowlingová neexistuje.

Otázka: A na jiných sociálních sítích působíte? Interagujete tam nějak s fandomem?

Odpověď: Mám Instagram pro zábavu, Facebook kvůli Messangeru - a fandom mám spíš

odděleně. Přes reddit, tam je super komunita hlavně zahraničních fanoušků, kam občas

zabrousím, když se nudím v práci.

Respondentka 7

- Studentka, 25 let

- Předem domluveno tykání

- Nalezena přes osobní doporučení (od kamaráda)

Otázka: Kdy jsi naposledy četla Harryho Pottera?

Odpověď: Já nejsem úplně člověk, co dokáže jednu knížku číst víckrát, takže když vyšla

sedmička.

Otázka: Takže ti bylo zhruba 11?

Odpověď: Asi tak, jak to víš?

Otázka: Je mi stejně, jako tobě, tak si to pamatuju. Od té doby jsi tedy spíš koukala na filmy?

Odpověď: Filmy zbožňuju. Vidím je tak třikrát do roka, už to vlastně vnímám jako to hlavní

dílo.



Otázka: A s čím si je spojuješ? Kdy na ně koukáš?

Odpověď: Nemám žádnou tradici, když jsou v televizi - a nebo mám prostě náladu na něco

odpočinkového a dojde mi seriál.

Otázka: Který máš nejradši?

Odpověď: Šestku. To je taková největší pubertální zábava, to já miluju.

Otázka: Sleduješ i další díla, co teď vychází? Čteš další knížky?

Odpověď: Fantastická zvířata. Jestli vyšlo něco dalšího, tak to jde mimo mě.

Otázka: Ještě třeba osmý díl - Prokleté dítě.

Odpověď: Jo, o tom vím, ale to mě fakt nebere. Navíc to jsem slyšela, že je to špatný.

Otázka: Když se řekne Harry Potter, s jakou částí života si to spojíš?

Odpověď: Asi jako všichni, hlavně s dětstvím. Teď to čte mladší ségra, tak se mi ty

vzpomínky trochu vrací - ale je to hlavně pro děti, asi bych už to nedokázala brát tak vážně.

Otázka: Čteš i další knížky, co vydala J.K.Rowling? Sleduješ nějak její kariéru?

Odpověď: Spíš ne. Vydala detektivky pod pseudonymem, ale ten žánr není pro mě - a nejsem

asi zas tak velká čtenářka.

Otázka: A co její vystupování - třeba na sociálních sítích, sleduješ jí?

Odpověď: Tak to vůbec.

Otázka: Zachytila jsi, že kolem ní byly i kontroverze?



Otázka: Asi jsem četla nějaké titulky, že jí kritizujou feministky. Že je nějak naštvala. Ale

vůbec se mě to nedotklo.

Otázka: Víš k tomu víc?

Odpověď: Fakt ne. Mě je to i jedno, ať si myslí, co chce, a zrovna naštvat feministky asi není

těžký.

Otázka: A co třeba její doplnění k Harry Potterovi, zachytila jsi něco?

Odpověď: Vůbec.

Otázka: Třeba řekla, že původně měl Ron zemřít a Harry skončit s Hermionou.

Odpověď: (smích) Cože? No to je blbost.

Otázka: Ale řekla to autorka.

Odpověď: Tak důležitý je, že to tak nebylo, tyhle spekulace mě netrápí.

Otázka: A každý rok se třeba omlouvá za jednu smrt.

Odpověď: Tak doufám, že už se omluvila za Dobbyho!

Otázka: A jak to vnímáš, že dílo takhle komentuje?

Odpověď: Je mi to dost jedno. Lidi, co je to zajímá, jí můžou poslouchat - a zbytek nemusí.

Tím to je pro mě vyřešený.

Otázka: A kdybych ti řekla, že se Rowlingová vyjadřuje často třeba ještě k politice, jak

vnímáš to?

Odpověď: Úplně stejně. Na názor právo má.



Otázka: Díky moc. A ještě doplnění - jaké používáš sociální sítě?

Odpověď: Mám Instagram a Facebook.

Otázka: A jsou tam nějací fanoušci Harryho Pottera?

Odpověď: Tak podle mě je fanoušek Harryho Pottera tak trochu každý z mých kamarádů.

Respondent 8

- Student, 24 let

- Předem domluveno tykání

- Nalezen přes osobní doporučení (jedna z respondentek)

Otázka: Kdy jsi naposledy četl Harryho Pottera?

Odpověď: Loni na podzim. Už jsem během lockdownu nevěděl, co dělat, tak jsem se k tomu

po pár letech vrátil. Během října a listopadu jsem přečetl všechny, což byl stoprocentně můj

osobní rekord ve čtení.

Otázka: Takže nejsi velký čtenář?

Odpověď: No určitě nejsem rychlý, navíc - škola, práce, kamarádi, už nemám tolik času na

čtení, asi jako každý. Ale ten restart na podzim mi fakt pomohl si k tomu zase najít cestu -

což je vtipný, protože díky Harrymu jsem si našel cestu ke čtení i jako malej. Asi fakt magie.

Od tý doby čtu zase víc, sice ne rychlostí několik bichlí za měsíc, ale pořád mám něco

rozečtenýho.

Otázka: Dá se tedy říct, že tě Harry Potter naučil číst?

Odpověď: (smích) To by se paní učitelka z první třídy asi trochu hádala. Ale jo, jasně - nebýt

těch knížek a tý kolektivní posedlosti, tak jsem asi skončil jenom u videoher. Který teda

teďka designuju u studia, ale myslím, že se hodí mít trošku rozšířený obzory.



Otázka: A taky je asi fajn rozumět tomu, jak se budují příběhy.

Odpověď: Určitě! Ale já jsem na tohle docela antitalent, psát fakt nedokážu.

Otázka: Kromě lockdownu, jak často ses k dílu vracel?

Odpověď: Filmy každý rok na Vánoce - u Kamene mudrců s mámou balíme dárky. Knížky…

To je delší doba, někdy na střední.

Otázka: Takže to pro tebe byla spíš otázka dospívání?

Odpověď: A nějak to se mnou i zůstalo. Třeba když poznávám nový lidi, je to super téma na

to se poznat, každý o tom něco ví a třeba vám řekne, v jaký koleji je na Pottermore.

Otázka: A v jaké jsi?

Odpověď: Havraspár, jak jinak!

Otázka: Zmiňuješ Pottermore. Jak často tam chodíš a k čemu ho využíváš?

Odpověď: Už skoro vůbec. Bavili mě ty testy, všichni jsme si dělali kolejní, patrona, hůlku -

a když se to spouštělo, proklikal jsem si tam pár kapitol knížky.

Otázka: A jak Pottermore vnímáš?

Odpověď: Je to dobrý. Proč nevyužít toho, že lidi jsou Harry Potterem pořád posedlí - a asi je

to taková vzájemná služba.

Otázka: A co další doplňky k hlavní sáze, holduješ i těm?

Odpověď: Jak čemu. Vím určitě, že ne všem - viděl jsem všechny filmy, včetně těch nových,

mám pár těch knížek - Famfrpál v průběhu věků mě bavil. Ale třeba ty články na Pottermore

už nečtu.



Otázka: Nemáš tedy pocit, že jako fanoušek musíš znát všechno?

Odpověď: K čemu by mi to bylo! Maximálně na pub kvízy, a i tam bych neměl šanci, nějaký

lidi jsou fakt blázni.

Otázka: Znáš nějaké fanouškovské teorie?

Odpověď: Tak daleko taky nejsem.

Otázka: A co J.K. Rowling a její další díla, baví tě?

Odpověd: Prázdné místo bylo geniální. Ty detektivky mám na seznamu, ale ještě jsem je

nečetl. Mámu ale fakt baví, takže je máme doma.

Otázka: A sleduješ ji i nějak jinak?

Odpověď: Jako Rowlingovou? (smích) Asi vím, na co narážíš. Vím, že docela řádí na

Twitteru, četl jsem, jak se chytla se Stephenem Kingem a přestala ho sledovat kvůli tomu

nesmyslu s transkama.

Otázka: To mě zajímá - co o tom nesmyslu víš a jak to vidíš?

Odpověď: Vlastně docela málo. Rowlingová někde něco plácla a urazila se, když jí lidi

kritizovali: já si teda fakt nemyslím, že je transfobní nebo homofobní, ale prostě internet. Je

to hrozně zveličený.

Otázka: A jak tu kauzu vnímáš ty?

Odpověď: Já si myslím, že to není tak černobílý. Asi chápu, že se Rowlingová ohradila, když

vyhodili někoho za názor. Ale taky nechápu, proč to dál řešila - řekl bych, že to je kombinace

egoismu a potřeby přitahovat pozornost, aby jí lidi pořád poslouchali, protože Harry Potter už

má přece jenom největší slávu za sebou a ona tím pádem taky.

Otázka: A je pro tebe nějak důležitý, co si autor myslí?



Odpověď: Obecně určitě. Jakože nějakýho Hitlera bych nepodporoval.

Otázka: Ale u Rowlingové je to jinak?

Odpověď: Přijde mi, že problematika kolem transexuálů se řeší až posledních pár let, sám na

to nemám nějak vyhraněnej názor, takže nemůžu někoho lynčovat. A je to komplikovaný, ne?

Otázka: Takže ti to se vztahem k Harrymu nezamávalo.

Odpověď: To určitě ne. Navíc už je to napsaný takovou dobu, určitě se tam nepromítly její

názory na transexuály - když tam ani žádní nejsou. A kdyby člověk měl mít rád jenom věci

od dokonalejch lidí, moc si toho neužije.

Otázka: To dává smysl. A co se týče jejích politických názorů, sleduješ jí?

Odpověď: Tak ona je docela liberální, ne? Ale není to pro mě důležitý. Ať si myslí fakt co

chce.

Otázka: Dílo si tedy užíváš pořád stejně.

Odpověď: No, víceméně, jakože mění se spíš to, co mě baví - dřív jsem měl nejradši vánoční

kapitoly, teď mě nejvíc bavily ty akčnější.

Otázka: Ještě na doplnění: sleduješ J.K. Rowling na nějakých sociálních sítích? A obecně,

jaké používáš?

Odpověď: Asi jí sleduju, ale upřímně se mi moc neukazuje. Algoritmy mi sází spíš české

účty. A mám teda Twitter, Facebook a Instagram. Převážně kvůli kamarádům a základnímu

politickýmu přehledu.

Respondentka 9

- Studentka, 26 let



- Zachováno vykání

- Nalezena přes FB fanouškovskou skupinu

Otázka: Kdy jste naposledy četla Harryho Pottera?

Odpověď: Minulý rok.

Otázka: Čtete ho často?

Odpověď: Relativně pravidelně - plus mínus jednou za dva roky.

Otázka: Máte s tím spojenou nějakou tradici, nebo se k dílu vracíte nepravidelně?

Odpověď: Vlastně oboje. Sice nepravidelně, ale má to pojítka - většinou, když potřebuju

trochu zklidnit životní tempo, třeba když mám náročné období ve škole nebo v práci.

Naposledy to byl rozchod.

Otázka: Proč si myslíte, že to takhle máte?

Odpověď: Nejsem psycholog, ale asi je to zřejmé - když si dílo asociujete s něčím, co vám

přinášelo komfort - pro mě třeba čtení s prarodiči, čas, kdy jsem neměla žádné povinnosti ani

starosti, protože jsem měla hodně bezproblémové dětství, tak je to taková spojka s minulostí.

A je tam ten efekt, že jsem s dílem vyrůstala, vycházelo postupně, takže na něj mám silnější

vazby, než třeba na knížku, co mě sice bavila, ale vyšla a potom jsem na ní zase zapomněla.

Otázka: Takže si dílo pojíte s dětstvím?

Odpověď: Určitě. A obecně s komfortem.

Otázka: Vracíte se jenom k původním sedmi knížkám, nebo toho čtete a sledujete víc?

Odpověď: Stoprocentně víc. Filmy jsou pro mě ve stejné kategorii jako prvních 7 knížek,

taková rozšířená Bible. A mám všechny knížky, celou Bradavickou knihovnu, scénáře k

Fantastickým zvířatům a Prokletému dítěti… Je toho spousta.



Otázka: A máte k pokračováním stejný vztah?

Odpověď: Je to spíš něco navíc, ale nevracím se k tomu, spíš mám pocit, že bych to měla

znát a jednorázově mě to vždycky potěší.

Otázka: A co doplnění k hlavnímu dílu, které autorka dává na internet? Nebo třeba poskytuje

v rozhovorech?

Odpověď: V tom jsem docela cíleně selektivní (smích). Já Jo chápu - má v hlavě celý ten

vesmír, vymýšlela to léta, takže se jí detaily určitě v hlavě množí a zná jich miliardu. A má

pocit, že je Bůh toho vesmíru, tak proč by nesdílela - ještě, když se jí novináři i fanoušci

pořád doptávají.

Otázka: A proč jste tedy selektivní, jak to vnímáte vy?

Odpověď: Někdy mě ty detaily baví. Třeba článek na Pottermore, že mladá McGonnagalová

byla tragicky zamilovaná do mudly. Nebo historie Ilvermorny, to je americká škola čar a

kouzel, alternativa Bradavic. To je nesmírně zajímavý a krásně to dokresluje příběh - a to

zhltám, když na to narazím a mám zrovna čas a náladu.

Otázka: A věci, co naopak ignorujete?

Odpověď: Když se mi to takzvaně nehodí do krámu - třeba se na internetu hrozně řešilo, že

Rowlingová lajkovala příspěvek o Prokletém dítěti, kde někdo psal, že si přeje, aby syn

Harryho Abus a syn Draca Scorpius skončili spolu - což si hodně fanoušků vzalo, jakože

spolu tedy mají skončit, když je to myšlenka, co se líbí autorce.

Otázka: A vám se tedy nelíbí?

Odpověď: Ono je to celé zamotané, jelikož Prokleté dítě je sice příběh na náměty

Rowlingové, ale sama ho nenapsala. A v tom příběhu Scorpius flirtuje s dcerou Rona - takže

mi dává smysl, že skončí s ní.



Otázka: I když si to autorka nepřeje?

Odpověď: To je taky otázka, jestli si to vůbec přeje nebo jestli prostě lajkovala tweet a moc

nad tím nepřemýšlela. Já chápu to, že oficiální texty - i třeba na Pottermore - se berou vážně,

ale někde musí být hranice.

Otázka: A kde tu hranici vnímáte vy?

Odpověď: Jak říkám, jsem selektivní. Co mi vyhovuje, vezmu si i z Twitteru - viděla jsem

třeba video na YouTube, od slavných Harry Potter teoretiků, že Brumbál si omylem vytvořil

viteál. A nedalo se to vyloženě popřít, ale mě to hrozně vadilo - a když to Rowlingová sama

popřela na Twitteru, hned jsem to brala jako zákon.

Otázka: A kdyby se vám teorie líbila…

Odpověď: Kdyby to vyloženě popřela, tak to asi stejně beru, ale viděla bych tam nějaký

prostor pro interpretaci. Dílo už teď asi nejde úplně uzavřít, tak třeba by si to mohla

rozmyslet.

Otázka: Když J. K. Rowling sledujete na Twitteru, určitě jste si všimla i kontroverzí, které

tam vznikají.

Odpověď: Tak samozřejmě.

Otázka: Jak je vnímáte?

Odpověď: (smích) Zase hodně selektivně. Nebudu vám lhát - naštvala mě. Obzvlášť v

kontextu trans* žen a takového toho úplně nesmyslného koupelnového aktivismu.

Otázka: Koupelnového aktivismu?

Odpověď: To je takový interní vtip, pardon. Říkáme tak pseudo-feministkám, co se strašně

děsí představy, že když trans* ženy dostanou práva využívat koupelny podle vlastní identity,

tak toho zneužijou muži - a začnou se převlékat za ženy a znásilňovat v koupelnách. Což je



nicméně nesmysl, protože muži nepotřebují rovná práva trans* žen, pokud chtějí znásilňovat,

na tom se odborníci podle mě docela shodují.

Otázka: A ovlivňuje tohle naštvání nějak to, co si myslíte o Harry Potterovi?

Odpověď: To bych neřekla. Já praktikuju separování autora a díla, pokud nejde opravdu o

hraniční případy - její názory nejsou pro ty knihy relevantní.

Otázka: Ale co lajkuje na Twitteru ano?

Odpověď: To se pořád týká díla - tam na jejím názoru záleží. U trans* lidí je její názor asi tak

relevantní, jako názor mojí babičky.

Otázka: Je pro vás důležité, jaký je autor díla, co máte ráda, člověk? Myslím, jestli je to

dobrý nebo špatný člověk.

Odpověď: To rozhodně. Tyhle základní hodnoty se v díle většinou odrazí - a já si myslím, že

Rowlingová dobrý člověk rozhodně je. Má jeden špatný názor, ale stejně tak jako mě štve ten

názor mě štve tendence míchat názory a charakter.

Otázka: Jak to myslíte?

Odpověď: Názory jdou měnit, a mohla prostě být ovlivněna situací nebo dobou, ve které

vyrůstala. Ale člověku, individuálnímu člověku, by neublížila a je potřeba prostě vnímat svět

jako trochu komplexnější.

Otázka: Mění vaše naštvání na ní nějak to, jak interpretujete dílo? Nebo zjištění o jejích

názorech obecně?

Odpověď: Taky ne. Opravdu si myslím, že dílo je dílo, a autor má život s ním sice protkaný,

ale to dílo dokáže existovat i bez něj.

Otázka: A ještě na doplnění - kromě Twitteru Rowlingovou sledujete i jinde? A další

fanoušky?



Odpověď: Jsem v několika skupinách na Facebooku, baví mě možnost si dílo připomínat. Na

instagramu taky sleduju pár fanouškovských účtů, ale ten mám hlavně pro sledování

kamarádů a celebrit.

Respondentka 10

- Studentka, 25 let

- Domluveno tykání na místě

- Nalezena přes FB - doporučení kamarádky

Otázka: Kdy jsi naposledy četla Harryho Pottera?

Odpověď: Počítají se audioknížky?

Otázka: Rozhodně!

Odpověď: Tak to je “čtu” prakticky pořád - tedy poslouchám.

Otázka: Jak intenzivně?

Odpověď: Je to docela vtipný, mám problémy usínat, takže skoro každý den před spaním

kapitolu. Je to skoro stejně dobrý jako prášky na spaní, navíc nemám problém s tím, že mi

uteče děj, protože už to znám nazpaměť.

Otázka: Proč usínáš zrovna u Harryho Pottera?

Odpověď: Asi ho znám nejlíp. Ale má to nevýhody, pořád mě to fakt baví, takže se občas

nadchnu pro děj a usnutí trvá ještě dýl.

Otázka: Kdy jsi ho četla poprvé?

Odpověď: Skoro v plenkách, mám pocit (smích). Ne, upřímně nevím rok, bylo to těsně

potom, co vyšel první film - ten jsem viděla v kině a musela jsem prostě mít víc, musela jsem



to číst, takže jsme si ty knížky - tehdy už byla venku i Tajemná komnata - nejdřív půjčili od

kolegyně mámy, co měla staršího syna.

Otázka: A četla ti je tedy máma?

Odpověď: No jasně, tehdy jsem sotva četla slabikář. Střídala se s tátou, oni na to moc nejsou,

takže musím zpětně být vděčná.

Otázka: A další pokračování - knížky, filmy - jak to máš s těmi?

Odpověď: Beru všechno! To je otázka cti.

Otázka: Cti?

Odpověď: A asi trochu hrdosti. Jsem ve skupině kamarádů vyhlášená tím, že jsem pravý

potterhead, nemůžu si zkazit reputaci tím, že bych něco nevěděla.

Otázka: A co doplňky mimo knížky a filmy? Články, weby…

Odpověď: Všechno, co jsem zvládla. Je toho fakt hodně, někdy mě to až štve, kdo to má

stíhat! (smích)

Otázka: A všechno bereš jako informaci doplňující původní knížky?

Odpověď: Určitě. Cokoli napsala Rowlingová - takže Prokleté díte spokojeně ignoruju.

Otázka: Proč?

Odpověď: Protože je to hrůza. Úplný nesmysl. Absolutně mimo charakterizace, třeba Harry

je úplně neuvěřitelně mimo.

Otázka: Ale příběh pochází od Rowlingové.

Odpověď: Tak nějak, ale kdyby to doopravdy napsala ona, určitě to vypadá jinak.



Otázka: Čteš i její další knihy?

Odpověď: To už nevyhledávám, stačí mi Harry.

Otázka: A sleduješ ji nějak mimo její tvorbu? Třeba politicky.

Odpověď: Mě politika nějak netrápí.

Otázka: A zachytila jsi nějaké kontroverze?

Odpověď: No tak to nejde nezachytit, když to řeší celá komunita (smích). Asi myslíš tu

kauzu kolem transgender žen.

Otázka: Třeba.

Odpověď: Já s ní nesouhlasím. Ale není to pro mě obří téma, takže se o tom spíš nehádám,

narozdíl od většiny fandomu, kterému z toho hoří hlava - buď jí brání s tím, že má pravdu,

nebo z ní dělají Satana.

Otázka: A ty to vnímáš jak?

Odpověď: Nikdy jsem se do toho nesnažila moc proniknout.

Otázka: A obecně je pro tebe nějak důležité, co si tví oblíbení autoři myslí?

Odpověď: Je pro mě důležitý, co píšou. Dobrá knížka se nestane špatnou, když někdo udělá

špatnej vtip na Twitteru.

Otázka: Například lidskoprávní organizace typu Projekt Trevor tvrdí, že je Rowlingová

transfobní - co si o tom myslíš?

Odpověď: Já to četla, samozřejmě. I Daniel Radcliffe se od ní distancoval. No a já to chápu,

ale necítím povinnost kvůli tomu nečíst Harryho Pottera, tím bych stejně nikomu nepomohla.



Otázka: Ale tvůj vtah k tomu dílu to nemění?

Odpověď: To fakt ne. Nevím proč. Asi to odděluju.

Otázka: Jak to oddělování funguje?

Odpověď: Že to tak nějak přečtu, zavřu do krabičky a zapomenu. (smích)

Otázka: A co třeba Rowlingová a fanouškovské teorie?

Odpověď: To je jiná (smích). To už se týká díla - tam bych si přála, aby mlčela. Ať nechá lidi

si hrát, úplně popírat, co někdo pracně vymyslel a čím se baví, to mi přijde zbytečný.

Otázka: A ještě na závěr - na jakých sociálních sítích jste a kde konkrétně řešíte Harryho

Pottera?

Odpověď: Jsem skoro všude. Nejmíň Harryho je na Instagramu a Facebooku, nejvíc na

Twitteru, redditu a tiktoku. Všude je ten obsah trochu jiný - nejvíc mě teď baví tiktok, tam to

nikdo nebere tak vážně. Twitter je hrozně výbušnej.


